

Protokół Nr XXVIII/16
z obrad XXVIII sesji Rady Gminy w Orońsku
z dnia 30 listopada 2016r.

Obrady XXVIII sesji Rady Gminy w Orońsku otworzyła o godz. 9.00 Przewodnicząca Rady Gminy Pani Ewelina Suligowska i powitała radnych, sołtysów, Wójta Gminy Pana Henryka Nosowskiego, Panią Sekretarz Alicję Figarską, Panią Skarbnik Dianę Czubak oraz Pana Dariusza Tomczyka – kierownika referatu Inwestycji, Budownictwa i Rolnictwa,.

Ad. 2

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła na podstawie listy obecności, że w obradach uczestniczy 15 radnych.

Piętnastu radnych obecnych w chwili otwarcia sesji stanowi quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy.

Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, że projekt porządku obrad dzisiejszej sesji został przesłany w zaproszeniach wraz z materiałami merytorycznymi.

Czy są wnioski bądź uwagi do przedstawionego porządku obrad.

Pan Wójt powiedział, że zaszła potrzeba, żeby dodać jeszcze dwa projekty uchwał, co ma związek z fundacją „Dla Ciebie”. Chodzi o dwie dodatkowe uchwały:

- g). wprowadzenia zmian w uchwale Nr XXV/136/16 Rady Gminy w Orońsku z dnia 30 września 2016 r. w sprawie zawarcia porozumienia z Fundacją „Dla Ciebie” dotyczącego współpracy w obszarze reintegracji społecznej.
- h). zwolnień z podatku od nieruchomości

O szczegółach uchwały dotyczącej podatku powie Pani Skarbnik, natomiast o pierwszej uchwale Pani Sekretarz.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie zmiany zgłoszone do porządku obrad.

Za przyjęciem zmian w porządku obrad głosowało 14 radnych, 1 radny wstrzymał się od głosu.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie projekt porządku obrad wraz ze zmianami.

Za przyjęciem porządku obrad radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że porządek obrad dzisiejszej został przyjęty i przedstawia się następująco:

1. Otwarcie obrad XXVIII sesji.
2. Zatwierdzenie porządku obrad XXVIII sesji

3. Przyjęcie protokołów z obrad poprzednich sesji.
4. Interpelacje i zapytania.
5. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy.
6. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami.
7. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między sesjami.
8. Rozpatrzenie projektów uchwał i podjęcie uchwał w sprawach:
 - a). uchwalenia Wieloletniego programu współpracy Gminy Orońsko z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie na lata 2017 – 2021.
 - b). zmiany uchwały Rady Gminy Orońsko nr VIII/34/2015 z dnia 16 czerwca 2015r. o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru części sołectw Orońsko przy ulicy Brandta i ulicy Dworskiej.
 - c). obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2017 rok.
 - d). określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.
 - e). ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych i niepublicznych jednostek oświatowych oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystania.
 - f). zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2016 r.
 - g). wprowadzenia zmian w uchwale Nr XXV/136/16 Rady Gminy w Orońsku z dnia 30 września 2016 r. w sprawie zawarcia porozumienia z Fundacją „Dla Ciebie” dotyczącego współpracy w obszarze reintegracji społecznej.
 - h). zwolnień z podatku od nieruchomości
9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.
10. Wolne wnioski.
11. Zamknięcie obrad.

Ad. 3

Przystąpiono do realizacji pkt 3 przyjęcie protokołów z obrad XXVI sesji z 24 października 2016r., XXVII sesji z dnia 8 listopada 2016r.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie protokół Nr XXVI.

Za przyjęciem protokołu Nr XXVI radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie protokół Nr XXVII.

Za przyjęciem protokołu Nr XXVII radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że protokoły z obrad XXVI, XXVII sesji Rady Gminy zostały przyjęte.

Ad. 4

Przystąpiono do realizacji pkt 4 interpelacje i zapytania.

Pan Ługowski zapytał Pana Tomczyka o zamontowanie drzwi w PSP w Orońsku. Rzekomo drzwi nie posiadają atestu, nie mają szyb hartowanych. W jakiej formie było zamówienie i kto to nadzorował.

Pan Tomczyk odpowiedział, że został spisany protokół, inwestycja zostanie zakończona do końca roku. Wykonawca, który zamontował nie takie drzwi zobowiązał się do wymiany. Żądania, które wyszły w międzyczasie od Pani Dyrektor są wygórowane i zostało to skorygowane. Spisaliśmy protokół określający zakres czynności do wykonania. Drzwi to jest początek tego co się będzie działo, zostanie zbudowany podjazd dla niepełnosprawnych osób. Dlatego drzwi muszą spełniać wymogi dla osób poruszających się na wózku inwalidzkim.

Ad. 5

Przystąpiono do realizacji pkt 5 - informacje Przewodniczącego Rady Gminy.

Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, że w okresie od ostatniej sesji nie wpłynęły żadne informacje. Odbyło się wstępne spotkanie z Panem Wójtem, z Panią Skarbnik oraz Wiceprzewodniczącym Rady Gminy na temat projektu budżetu na 2017r.

Ad. 6

W pkt 6 Pan Wójt przedstawił informacje z okresu między sesjami:

- 9 listopada 13 par z terenu naszej Gminy świętowało jubileusz 50 – lecia pożycia małżeńskiego. Należy praktykować takie jubileusze. Uroczystości rozpoczęły się o godzinie 10.00 mszą świętą, następnie odbyła się ceremonia wręczenia medali od prezydenta w Hotelu WASIK.
- odbyły się uroczystości związane ze świętowaniem odzyskania przez Polskę niepodległości. Poszczególne szkoły z terenu naszej Gminy opiekują się wyznaczonymi pomnikami. PSP w Ciepłej opiekuje się pomnikiem w Ciepłej, PSP w Orońsku opiekuje się pomnikiem w Orońsku, PSP w Guzowie opiekuje się pomnikiem w Guzowie, PG opiekuje się pomnikiem w Chałupkach Łaziskich, natomiast PSP w Wałnowie wraz z PSP w Krogulczy Suchej opiekują się pomnikiem w Krogulczy Mokrej. W szkołach uroczystości odbyły się 10 listopada. Już drugi rok próbujemy nadać większą rangę świętu Odzyskania Niepodległości i w dniu 11 listopada odbyła się msza święta po której udaliśmy się pod pomnik koło ośrodka zdrowia, gdzie składane są kwiaty oraz wygłaszane krótkie przemówienia.

- 10 listopada odbył się odbiór robót końcowych związanych z przebudową ul. Topolowej pod nazwą „Uporządkowanie ciągu komunikacyjnego obsługującego Centrum Rzeźby Polskiej”. Tak jak było założone otrzymaliśmy dotację.

- zostały odebrane roboty związane z budową drogi w Krogulczy, gdzie w ramach Programu Ochrony Gruntów Rolnych otrzymaliśmy dotację od Marszałka w wysokości 60 tys. zł. Tam ze względu na przerwany drenaż w rowie została złożona reklamacja i będzie to poprawione. Przerwany drenaż spowodował zapadnięcie się pobocza. Trzeba to naprawić i połączyć drenaż. Fachowcy wypowiadają się, że tam będzie studzienka. Szczegółowych informacji na ten temat udzieli Pan Tomczyk.

- wspólnie z Panią Przewodniczącą 10 listopada uczestniczyliśmy w spotkaniu założycielskim Społecznego Komitetu Fundacji Sztandaru dla Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Szydłowcu, które odbyło się w starostwie. Poza przedstawicielami poszczególnych gmin w spotkaniu uczestniczyli również przedsiębiorcy oraz inne instytucje. Powstała myśl, aby Państwowa Straż Pożarna posiadała taki sztandar.

- jest koncepcja, aby cmentarz w Krogulczy Suchej upamiętniający powstańców styczniowych wyremontować i na ten cel są środki od Konserwatora Zabytków. Rolą naszą było by wykonanie podstawowych czynności w postaci dokumentacji i w tym celu poczyniłem pewne kroki. Są to koszty kwalifikowane i wszystko będzie zrefundowane. Na terenie naszej Gminy jest sporo takich obiektów, które potrzebują odpowiedniej oprawy, a które mogli byśmy używać do promowania naszej Gminy tj. Pałac Centrum Rzeźby Polskiej, Pałac w Łaziskach, dróżniczówka oraz niektóre przydrożne kapliczki. Czymś nowym mógłby być rysunek wykonany przez prawdziwego artystę. Taki artysta już na terenie naszego powiatu funkcjonuje i w 2010r. wykonał szereg opracowań, które wiszą na korytarzach Starostwa Powiatowego i robią duże wrażenie. Myślę o czymś takim na terenie naszej Gminy.

- planowana reforma systemu oświaty jest głęboko analizowana przez Panię dyrektorki. Odbywają się różne spotkania i jak wszyscy wiemy są jawne protesty. 2 grudnia jest spotkanie zwołane przez Wojewodę wspólnie z Panią Kurator, które poświęcone będzie „Roli i zadaniom samorządów w projekcie zmian w systemie oświaty”. Co rząd wprowadzi będziemy musieli wykonać. Pytanie tylko - ile nas to będzie kosztowało, a z tego co przewidujemy duże obciążenie spadnie na nas.

- 17 i 18 listopada były w naszej gminie jak również na terenie całego powiatu ćwiczenia z zarządzania kryzysowego. W różnych gminach były różne przypadki. Na terenie naszej Gminy było zadanie związane z odcięciem dopływu prądu do głównego ujęcia wody w związku z czym 2/3 mieszkańców było pozbawionych dopływu wody. Należało zachować się tak, aby nie powodować paniki, a ludność zaopatrzyć w niezbędną ilość wody do funkcjonowania. Ćwiczenia były po to, aby wszystkie instytucje, które dbają o bezpieczeństwo i porządek wzięły w tym udział i pokazały swoje możliwości. 18 listopada było podsumowanie ćwiczeń w starostwie. Dobrze, że były takie ćwiczenia ponieważ udowodniły nie jednej osobie, że trzeba być przygotowanym na wszystko. U nas ćwiczenia przebiegły wzorcowo w związku z czym kieruje słowa podziękowania w kierunku Pani Haliny

Bredłowskiej, która u nas zajmuje się zarządzaniem kryzysowym. Wzorcowo to zostało przygotowane i jeszcze raz dziękuję, jestem z tego zadowolony.

- ferma nerek w Ciepłej jest przedmiotem informacji i przemyśleń. Za każdym razem, kiedy będę miał nową informację będę Państwa informował o postępie wyjaśniania funkcjonowania fermy. Wszystko na to wskazuje, że na fermie nie jest do końca wszystko porządku, żeby ona mogła funkcjonować. Przedstawiliśmy uzyskane informacje do instytucji, które odpowiadają i nam pomogą w dokończeniu kontroli tej instytucji.

- na etapie postępowania egzekucyjnego, wyegzekwowano na niektórych rodzinach konsekwencji za wypuszczanie nieczystości do gruntu, czego przypadki są w Orońsku. Na przyszłość te osoby zostaną wyeliminowane z takich incydentów, które zdarzają się przy ul. Zagórskiej. Eliminowanie takich przypadków może się odbywać tylko przy pomocy Państwa. Prosił bym o zgłaszanie takich przypadków, a my z urzędu będziemy na nie reagować.

- inwestycje problemowe i dyskusyjne nawiedzają Ciepłą. Przewidywana ferma drobiu w Ciepłej jest niechętnie widziana przez mieszkańców. W ostatnim czasie spotkałem się z przedstawicielem tej firmy i sugerowałem, aby odstąpili od tego miejsca. Rozważają taką możliwość i prosili o wskazanie innego miejsca, które będzie dużo dalej oddalone od posesji. Sąsiedzi nie powinni się znajdować bezpośrednio przy inwestycjach, które powodują odór. Dla Pana Biedrzyckiego mamy przygotowaną negatywną decyzję. Będziemy dążyć do tego, aby nie dopuścić do rozbudowy fermy nerek przez Pana Herkę.

- zostały wymienione drzwi w PSP w Orońsku, na co zwrócił uwagę Pan Ługowski. Zostało coś nie dopatrzone jednak będzie to naprawione. Jeżeli ktoś się podejmuje takiej czynności nie może się tłumaczyć niewiedzą.

Pan Tomczyk dodał, że w związku z wymianą drzwi nie ponosimy żadnych dodatkowych kosztów.

Pan Ługowski powiedział, że tu chodzi o bezpieczeństwo dzieci.

-w ostatnich dniach uruchomiliśmy w 3 salach lekcyjnych PG zestaw na bazie monitora interaktywnego, który zawiera w sobie funkcję tablicy tradycyjnej, tablicy interaktywnej oraz monitora i telewizora. W połączeniu z internetem możliwości tego zestawu są nieograniczone. Jest to najnowocześniejszy zestaw w naszym powiecie. Dbamy o szkoły i są na to środki, które nie kolidują z naszym budżetem. Żeby ich nie zwracać i nie przerzucać z roku na rok inwestujemy w szkołę, a jest to z korzyścią szczególnie dla dzieci z niepełnosprawnością. Dzięki takim urządzeniom nie trzeba kserować wielu stron pomocy naukowych, lecz wyświetla się to na tablicy. W PG oraz w PSP w Ciepłej zostały zainstalowane dwa takie urządzenia. Koszt takiego zestawu w PG to 17 300 zł, a w PSP w Ciepłej to 12 500 zł. koszt wymiany drzwi to 25 000 zł.

- 26 listopada odbył się finał wojewódzkiego konkursu „Nic w przyrodzie nie ginie” w którym uczestniczyli uczniowie PG z klas 1 b i 2 a. Finałowe potyczki odbyły się w Warszawie w Radiu Dla Ciebie. Uczestnicy odpowiadali na pytania dotyczące fauny i flory Mazowsza. W kategorii instytucja nasi gimnazjaliści zajęli I miejsce. Do ścisłego finału w kategorii indywidualnej zakwalifikował się

Jakub Bursa z klasy 2a zajmując II miejsce. W pierwszej dziesiątce znalazło się 8 uczniów z naszego gimnazjum. Nagrodami w konkursie był sprzęt firmy NIKON. Na uwagę zasługuje fakt, że uczniowie rywalizowali z osobami dorosłymi. Doceniając zaangażowanie uczniów w nagrodę gmina zafundowała dojazd do Warszawy, pobyt w ZOO, zwiedzanie muzeum Legii Warszawa oraz Łazienek Królewskich.

- zakończono budowę instalacji fotowoltaicznej na ORONCE. Instalacja została odebrana i przeszła pomyślnie pierwsze próby. Kompletna dokumentacja została przekazana do Zakładu Energetycznego, procedura potrwa około 2 miesięcy. Ogniwa funkcjonują i sprawiają, że licznik się wolniej kręci.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że zostało tam zlikwidowane gniazdo.

Pan Tomczyk odpowiedział, że zostanie przerobiona instalacja.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że to gniazdo było często używane.

Pan Tomczyk powiedział, że będzie przebudowana instalacja zewnętrzna, ponieważ dotychczasowa groziła nieszczęściem.

- sprawa funkcjonowania ORLIKA jest przedmiotem naszej analizy. Skontrolowaliśmy ten obiekt wspólnie z Wiceprzewodniczącym Rady Gminy i Panem Tomczykiem i wymaga on remontu. Zostało wysłane zgłoszenie do firmy ubezpieczającej, ile zostanie ujęte jako odpowiedzialność za wandalizm, dopiero się okaże. Przysłali materiały do uzupełnienia i jesteśmy w trakcie. Wszystko zostało sfotografowane i opisane. Zobaczymy o ile nam to złagodzi koszty, a nieodzownym będzie, aby tam wykonać niezbędny remont. Chciałbym, żebyśmy po sesji tam przejechali. Poprosił bym Pana Suligowskiego, aby wspólnie ze swoją komisją nas wspomógł. Dokonamy oględzin, aby wyrobić sobie bardziej szczegółowy pogląd na funkcjonowanie tego obiektu.

- jesteśmy na etapie rozmów odnośnie wykonania chodnika od przystanku do byłej plebanii. Jest to teren, który wymaga udoskonalenia traktu pieszego dla mieszkających tam osób. Jest to ostatni moment, aby wykorzystać jeszcze Generalną Dyрекcję Dróg Krajowych i Autostrad, a takie roboty robią. Wszystko wskazuje na to, że u nas też to zostanie zrobione.

- posłowie proponują wzmocnienie pozycji sołectw. Sołtysi oprócz diet dostaną pieniądze z Państwa, tak zakłada poselski projekt o sołtysach i radach sołeckich. Czekamy jakie będą przepisy wykonawcze.

Ad. 87

Przystąpiono do realizacji pkt 7 przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między sesjami.

Pan Mariusz Mirecki Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej i Spraw Socjalnych poinformował, że na posiedzeniu w dniu 8 listopada komisja wraz z pozostałymi radnymi

zajmował się stawkami podatków na 2017r. Jednogłośnie opowiedzieliśmy się za pozostawieniem stawek na poziomie 2016r. poza leśnym, który nieznacznie zmalał i została stawka GUS.

Ad. 8 a

Przystąpiono do realizacji pkt 8 a podjęcia uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniego programu współpracy Gminy Orońsko z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie na lata 2017 – 2021.

Pani Sekretarz powiedziała, że w dniu dzisiejszym dostali Państwo projekt wieloletniego programu ze zmianami naniesionymi po konsultacjach. Spotkanie odbyło się 25 listopada. Do wszystkich stowarzyszeń działających na terenie naszej Gminy rozesłaliśmy projekty wieloletniego programu.

Na spotkaniu w którym uczestniczył Wiceprzewodniczący Rady Gminy jedno ze stowarzyszeń wniosło poprawki. Zgłoszone poprawki były konsultowane i sprawdzane pod kątem zgodności z prawem w związku z czym część z nich nie została naniesiona. Konsultacje są obligatoryjne możemy je organizować, ale nie musimy. Wyjaśniono na czym polegają wprowadzone zmiany.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że na konsultacjach zostały naniesione zmiany kosmetyczne. Tylko jedna osoba była na spotkaniu, nie było żadnego zainteresowania. Jeżeli są konsultacje wszystkie ugrupowania i zrzeszenia powinny być i przedstawić swoje propozycje, a później się żąda i wymaga.

Pani Sekretarz dodała, że być może to co jest ważne dla pozostałych stowarzyszeń zostało zawarte. Stowarzyszenie, które było obecne zrobiło sobie swoje spotkanie na którym czytali i analizowali nasz program. To się chwali, że na naszym terenie są stowarzyszenia, które chcą z nami współpracować. Odczytano projekt uchwały.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/146/16 w sprawie uchwalenia Wieloletniego programu współpracy Gminy Orońsko z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie na lata 2017 – 2021 została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 8 b

Przystąpiono do realizacji pkt 8 b podjęcia uchwały w sprawie zmiany uchwały Rady Gminy Orońsko Nr VIII/34/2015 z dnia 16 czerwca 2015r. o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru części sołectw Orońsko przy ulicy Brandta i ulicy Dworskiej.

Pan Tomczyk powiedział, że to jest tylko kosmetyka uchwały, która została wcześniej przyjęta,

a chodzi o zmianę skali mapy, która jest potrzebna do dokumentów. Wcześniej była skala 1: 5000, a teraz jest skala 1:2000.

Pan Ługowski zapytał czemu nie rozszerzyliśmy tego w stronę ul. Górnej.

Pan Bodo powiedział, że mamy tam teren gdzie już jakiś czas temu zostały wydane decyzje o warunkach zabudowy, a tylko dwie działki nie mają. Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego to bezsens wydawania pieniędzy. Jeżeli już wydawać pieniądze to powinniśmy to rozszerzyć do końca.

Pani Szałas dodała, że tam jest III klasa ziemi.

Pan Bodo powiedział, że jest możliwość ujęcia tego terenu jako budownictwo zagrodowe.

Pan Tomczyk powiedział, że ciężko jest teraz dyskutować czy rozszerzać plan czy nie rozszerzać. Na ta chwilę wiązałoby się to z aneksem do umowy i zmianą dokumentów, które na tą chwilę są zrobione. Od lat mamy problem z dwoma działkami. Chcemy zamknąć temat dotyczący uchwały z 2015r. wraz z dzisiejszymi zmianami. Te dwie działki zostaną zrobione przez ten sam zespół, jednak będzie to w drugim etapie. Umowa dotyczy pierwszego i drugiego zakresu. Wtedy nie zmieniamy ceny i bazujemy na tych datach, aby to zamknąć. Niedawno był pisany aneks do umowy ponieważ ten projekt powinien być już skończony. Szkoda, że wcześniej nie było rozmowy, aby to rozszerzyć. Jeżeli już myślimy o zrobieniu planu na inne tereny, to myślimy, żeby to było kompleksowo.

Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/147/16 w sprawie zmiany uchwały Rady Gminy Orońsko Nr VIII/34/2015 z dnia 16 czerwca 2015r. o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru części sołectw Orońsko przy ulicy Brandta i ulicy Dworskiej została przyjęta jednogłośnie

Ad. 8 c

Przystąpiono do realizacji pkt 8c podjęcia uchwały w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2017 rok.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy zapytał czy musi być podejmowana uchwała, jeżeli pozostają dotychczasowe stawki.

Pani Sekretarz odpowiedziała, że w uchwale dotyczącej podatku rolnego jest zapis na jaki ona jest rok. Odczytano projekt uchwały.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/148/16 w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2017 rok została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 8 d

Przystąpiono do realizacji pkt 8 d podjęcia uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.

Pani Sekretarz powiedziała, że podatki od nieruchomości mamy na poziomie dotychczasowych stawek, z tym że zmniejszyły się stawki, które w ubiegłym roku wzięliśmy jako ustawowe. Zmiana dotyczy również rewitalizacji, gdzie była stawka 3,00 zł, a teraz jest 2,98 zł. Odczytano projekt uchwały.

Pan Ługowski zapytał czy 2 % od budowlanej inwestycji to jest od lat.

Pani Sekretarz odpowiedziała, że to się nie zmienia od wielu lat.

Pan Ługowski zapytał czy to jest ustawowo regulowane czy przez Radę Gminy.

Pani Sekretarz odpowiedziała, że to jest stawka ustawowa i my nie możemy jej obniżyć.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/149/16 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 8 e

Przystąpiono do realizacji pkt 8 e podjęcia uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych i niepublicznych jednostek oświatowych oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystania.

Pani Skarbnik powiedziała, że od 1 stycznia 2017r. zmienia się ustawa o systemie oświaty i wszystkie uchwały muszą być przyjmowane od nowa. W związku z czym jest nowa uchwała o dotacjach dla jednostek oświatowych działających jako publiczne i niepubliczne. Zmienia się treść załączników i wysokość przyznawanych dotacji. W §4 pkt 2 należy dodać słowo dzień „roboczy”. Wczoraj będąc na szkoleniu Pani zwróciła na to uwagę, gdzie są zaskarżane uchwały gdy jednostka, która składa informację do Gminy ma przyznawaną dotację na pierwszy dzień miesiąca. W przypadku kiedy pierwszym dniem miesiąca jest sobota czy niedziela, a dziecko jest zapisane to na tym traci. Dlatego należy brać pod uwagę pierwszy dzień roboczy. Załącznik Nr 3 również zostaje wyrzucony z uchwały, a załącznik Nr 4 przechodzi na załącznik Nr 3. W § 5 skreśla się zapis o konieczności składania rozliczeń miesięcznych. Mogą to robić, ale nie muszą, dlatego pozostaje tylko sprawozdanie roczne do 31 stycznia roku następnego według załącznika Nr 3..

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/150/16 w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych i niepublicznych jednostek oświatowych oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystania została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 8 f

Przystąpiono do realizacji pkt 8 f podjęcia uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2016 r.

Pani Skarbnik wyjaśniła na czym polegają wprowadzone zmiany.

Pan Ługowski powiedział, że ul. Wesoła ciągnie się trochę dłużej niż jest utwardzona. Czy zostało to wzięte pod uwagę.

Pan Tomczyk powiedział, że ta droga jest dłuższa o około 20 m.

Pan Ługowski poinformował, że mieszkańcy oferują pomoc w wywiezieniu nadmiaru ziemi.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/151/16 w sprawie zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2016 r. została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 8 g

Przystąpiono do realizacji pkt 8 g podjęcia uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale Nr XXV/136/16 Rady Gminy w Orońsku z dnia 30 września 2016 r. w sprawie zawarcia porozumienia z Fundacją „Dla Ciebie” dotyczącego współpracy w obszarze reintegracji społecznej.

Pani Sekretarz powiedziała, że 30 września podejmowaliśmy uchwałę dotyczącą porozumienia z Fundacją „Dla Ciebie” i w załączniku w porozumieniu w § 2 był zapis „gmina zobowiązuje się do przekazania w formie użyczenia budynku po dawnym SKR znajdującego się w obrębie SKR Orońsko na działce Nr 21/18 o pow. 0,2831 ha posiadającej KW RA1S/00018376/0 w celu prowadzenia warsztatów terapii zajęciowej na czas nieokreślony z założeniem tzw. promesy zwolnienia za użytkowanie obiektu”. Brakowało w tej uchwale przekazania działki, mamy tylko zapis o przekazaniu budynku. W związku z czym mogły by później wystąpić pewne problemy.

Pan Kuszał powiedział, że przekazaliśmy budynek, a po co im działka.

Pan Tomczyk powiedział, że jeżeli przekazemy sam budynek to do nas będzie należało zagospodarowanie terenu oraz opieka nad nim.

Pani Sekretarz dodała, że musieli byśmy zapewnić dojazd do budynku.

Pan Bodo stwierdził, że będąc właścicielem budynku trzeba też być właścicielem działki.

Przewodnicząca Rady Gminy zapytała czy w tej starej uchwale było zwolnienie z podatku.

Pani Sekretarz odpowiedziała, że ta fundacja nie będzie zwolniona z podatku. Będą płacić około 1 000zł rocznie.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że promesa jest.

Pani Sekretarz powiedziała, że dotyczy to odpłatności za użytkowanie.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/152/16 w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale Nr XXV/136/16 Rady Gminy w Orońsku z dnia 30 września 2016 r. w sprawie zawarcia porozumienia z Fundacją „Dla Ciebie” dotyczącego współpracy w obszarze reintegracji społecznej została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 8 h

Przystąpiono do realizacji pkt 8 h podjęcia uchwały w sprawie zwolnień z podatku od nieruchomości.

Pani Skarbnik powiedziała, że w stosunku do uchwały na 2016r. zmienił się tylko § 2. Zostały dopisane pkt. 1,2 i 4, pkt. 3 został wyłączony ponieważ był związany z Urzędem.

Pani Skarbnik odczytała projekt uchwały.

Przewodnicząca Rady Gminy poddała uchwałę pod głosowanie.

Za przyjęciem uchwały radni głosowali jednogłośnie.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że uchwała Nr XXVIII/153/16 w sprawie zwolnień z podatku od nieruchomości została przyjęta jednogłośnie.

Ad. 9

Przystąpiono do realizacji pkt. 9 odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania zostały udzielone w poprzednich punktach.

Ad. 10

Przystąpiono do realizacji pkt. 10 wolne wnioski i zapytania.

Pani Michałowska powiedziała, że chciała się odnieść do opłaty dla sołtysów. Panie Wójcie traktujmy się poważnie. To jest niepoważne ponieważ we wszystkich gminach sołtysi mają połowę tego co mają radni. Zbliżają się święta i popularna jest szlachetna paczka i proponuję abyśmy zrobili symboliczną składkę i przekazali do opieki społecznej, ponieważ oni najlepiej wiedzą kto jest potrzebujący. Niekoniecznie muszą to być rodziny wielodzietne ponieważ mają 500+.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że kiedyś były u nas zbiórki żywności w sklepach.

Pani Michałowska zaproponowała, aby dzisiaj przekazać jakąś kwotę.

Pani Sekretarz powiedziała, że w poprzednich latach zaangażowany w to wszystko był GOPS przy współpracy z Caritasem. W tej chwili słyszymy różne głosy i nie jest to tak rozpowszechnione ze względu na 500+.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że nie trzeba patrzeć na wielodzietność, tylko na starsze osoby potrzebujące.

Pani Michałowska dodała, że są osoby samotne z niskimi emeryturami, a schorowane.

Przewodnicząca Rady Gminy zapytała czy jest możliwość zorganizowania takiej akcji jeżeli jest już koniec listopada.

Pani Sekretarz odpowiedziała, że jest możliwość. Porozmawiam pracownikami GOPS, jak oni do tego podejną. Jeżeli nie będzie to robione przy współpracy z Caritasem, to my sami nie możemy tego zrobić.

Pani Szałas powiedziała, że my jako Caritas jesteśmy otwarci na takie sprawy tylko nie wszystkie rzeczy możemy podjąć osobiście, musi to być przy współpracy z GOPS i z księdzem. Jeżeli są robione paczki to osobą potrzebującym, niekoniecznie rodziną wielodzietnym. Po wcześniejszym porozumieniu się z GOPS i z księdzem my jesteśmy do dyspozycji. Miałam myśl, żeby zbierać rzeczy, które są w dobrym stanie, a można by je było przekazać innym. Na spotkaniu z księdzem możemy coś takiego zaproponować, tylko musimy dysponować pomieszczeniem. Rzeczy powinny być w miarę nowe, wyprane i wyprasowane. Można by było otworzyć punkt dla osób potrzebujących.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że gmina nie dysponuje takimi pomieszczeniami, ale można by było porozmawiać z księdzem o pomieszczeniach na dole. Jeżeli są rozdawane paczki to w kościele. Można zrobić to na większą skalę jednak do świąt jest za mało czasu. Jeżeli chodzi o szlachetną paczkę to można to zrobić.

Pani Michałowska zaproponowała, aby zrobić zbiórkę pieniędzy od radnych i od sołtysów.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że nie ma czegoś takiego. Każdy z nas może coś przynieść z produktów spożywczych. Zbiórki pieniężne są bardziej problemowe.

Pani Sekretarz powiedziała, że można w to zaangażować szkołę ponieważ uczniowie należą do wolontariatu.

Przewodnicząca Rady Gminy dodała, że każdy z sołtysów wie czy w jego miejscowości jest osoba potrzebująca, która potrzebuje pomocy.

Pani Sekretarz dodała, że są osoby, którym nie przysługuje pomoc z GOPS, a są potrzebujące.

Pani Siwak zapytała o drogę za lasem.

Pan Tomczyk odpowiedział, że od wczoraj została zawarta umowa na użyczenie równiarki. Żadna firma z Radomia w okresie ostatnich dwóch miesięcy nie była w stanie świadczyć nam takich usług ze względu na front robót. Równiarka będzie, natomiast doły będziemy łątać mając tylko dwóch pracowników.

Pani Siwak stwierdziła, że było to zgłaszane już jakiś czas temu, a zima za pasem.

Pan Tomczyk powiedział, że mamy harmonogram prac na wszystkich drogach.

Pani Siwak stwierdziła, że jeżeli coś by się stało u tych ludzi to tam nie dojedzie nawet karetka.

Pan Tomczyk powiedział, że nie jest w stanie tego przyspieszyć. Od dwóch miesięcy, żadna firma nie jest w stanie nam tego zrobić, za żadne pieniądze.

Pan Mirecki stwierdził, że jeżeli droga zamarznie to nic się nie zrobi.

Pani Siwak dodała, że jeżeli przysypie śnieg i będzie jechał kierowca nie z naszego terenu to uszkodzi samochód.

Pan Mirecki zapytał co z zasypywaniem dołów, ponieważ równiarka nie chce nam równać tej drogi.

Pan Tomczyk odpowiedział, że kwestię zasypywania dołów kruszywem trzeba uzgadniać z Panem

Leszkiem. Jeżeli chodzi o asfalt to mamy własną zagęszczarkę, którą kupiliśmy dwa tygodnie temu, ale mamy tylko dwóch ludzi, którzy uzupełniają ubytki kruszywem i łatają dziury. Jeżeli chodzi o równanie drogi to pierwsza będzie droga za lasem w Wałsnowie i droga do hydroforowi w Chronowie. Łatanie dróg zostało zaczęte zbyt późno i bez sensu jest wyrzucanie kilku tysięcy złotych jeżeli to odejdzie. Ostatnim momentem było łatanie dziur na drodze na wysypisko, gdzie efekt jest jaki jest. Takie roboty trzeba wykonywać latem.

Pani Szałas podziękowała Panu Wójtowi, Panu Tomczykowi i wszystkim osobą, które zaangażowały się w zagospodarowanie centrum w Guzowie. Proszę o dalszą dobrą współpracę i wykonanie. Ze względu na to, że od 6 lat wszyscy przewodniczący Izby Rolniczych organizują posiedzenie rad w Starej Błotnicy serdecznie zapraszam. Przez 5 lat są wysyłane zaproszenia do gmin, jednak z naszego terenu nikt się tam nie pojawił. Chciała bym się pochwalić, że zostałam wyróżniona medalem od Ministra Rolnictwa Krzysztofa Jurgiewicza jako zasłużony dla rolnictwa z terenu rejonu radomskiego.

Przewodnicząca Rady Gminy zapytała co z rysunkami w przedszkolu.

Pan Tomczyk odpowiedział, że wysłał e-maila do Pani Dyrektora jednak nie otrzymał jeszcze odpowiedzi.

Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, że 2 grudnia odbędzie się pasowanie na przedszkolaka w nowym oddziale.

Pan Tomczyk dodał, że przekaże numer telefonu Pani Grzesik w celu ustalenia szczegółów.

Przewodnicząca Rady Gminy zapytała co będzie dalej z lokatorami budynku po weterynarii. W tej chwili jest okres zimowy, ale czy będziemy to dalej poruszać czy zostanie tak jak jest.

Pan Wójt odpowiedział, że jeżeli nie damy tym lokatorom alternatywy to nic nie możemy zrobić. Koncepcja jest taka, że w Łaziskach znajdziemy trzy wolne lokale, wtedy będziemy remontować mieszkania w budynku po lecznicy w związku z czym będziemy musieli ich przenieść.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że nowy oddział, który Pani prowadzi działa bardzo dobrze. Dzieci są zaangażowane i codziennie uczą się czegoś nowego. Jest strona na facebooku, gdzie codziennie są umieszczane nowe zdjęcia. Rodzice są bardzo zadowoleni i chcą dokupić zabawek do przedszkola. Od września drugi oddział musi ruszyć bo jest taka potrzeba.

Pani Bączek zapytała o które lokale w Łaziskach chodzi.

Pan Wójt odpowiedział, że są to pomieszczenia po Kołodziejskich, Malmonie i po bibliotece, która będzie przeniesiona w inne miejsce.

Pan Kuszał zapytał gdzie będzie przeniesiona biblioteka.

Pan Wójt odpowiedział, że biblioteka zostanie przeniesiona do rozbudowanej świetlicy.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że chciałby się odnieść do wypowiedzi Pana Wójta dotyczącej Orlika. Jak wiemy na przyszły rok mamy zaplanowane 400 000 zł na utrzymanie Orlika. Wpłynęło pismo Pana Kamila do Gminy o naprawę i konserwację. Pofatygowaliśmy się tam z Panem Tomczykiem i są zniszczenia spowodowane wandalizmem. My generujemy naprawę duże pieniądze,

a mamy tam człowieka odpowiedzialnego, który powinien zwracać uwagę. Niektóre rzeczy można by było zrobić samemu, jednak nic nie jest zrobione. Słuszne jest, żeby Komisja Oświaty, a także Komisja Ładu i Porządku to zobaczyła. Trzeba to wszystko spisać i wyciągnąć jakieś konsekwencje, żeby te pieniądze nie szły na marne.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że w niedzielę Orlik był zamknięty, ale młodzież i tak grała, ponieważ weszli przez dziurę. Nasz Orlik jest bardzo chętnie odwiedzany. Teraz będzie zima, ale też przychodzą, odśnieżają sobie sami i grają.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że za budynkiem ORONKI są płyty ogrodzeniowe, które można by było wymieniać. Mam nadzieję, że komisje to załatwią. Jeżeli chodzi o wylewanie szamb to działanie Gminy bardzo mi się nie podoba. Byłem bardzo przeciwny, wydawaniu tak dużych pieniędzy na wylewanie nieczystości, na remonty ciągników około 40 000 zł. Były pewne sprawy, które wychyciłem i to się zmieniło. 15 listopada umieszczono informację, że w związku z niemożliwością odbierania nieczystości jest wykaz firm, które takie usługi świadczą. Przeszedłem do Gminy i pytam się ile dana firma bierze za odbiór ścieków. Kazano mi dzwonić do każdej z firm i rozmawiać. W tym czasie obie beczki były nieczynne, czyli było to działanie z premedytacją. Dzwoniły do mnie starsze osoby, które nie mają internetu. Niektóre z tych firm nie działają, a nasz dział nic nie wie. Niektórzy odpowiadali, że przekazali wszelkie informacje do Gminy. 24 listopada po mojej interwencji była modyfikacja. Powinna być informacja, że nasi mieszkańcy też mogą sobie założyć działalność i wywozić ścieki. 29 listopada jeszcze raz była modyfikacja i w miejsce Pana z Zalesic, którego firma nie działała wpisano Pana z Baraku. Zadzwoiłem tak dzisiaj, ale Pan się śmiał ze mnie. Gdyby była informacja wcześniej i było by napisane co ile i jak, to wszystko jest do przejścia, żeby nie generować kosztów. Gmina jest po to, żeby pomagać, a nie po to, żeby puścić informację i niczym się nie interesować. Wójt wydaje zarządzenie na podstawie uchwały Rady Gminy w Orońsku z dnia 13 lutego 2002r. gdzie jeszcze był zarząd Gminy, nie Wójt. Minęło 14 lat czy nie czas to zmienić. Wójt tu daje wyliczenie 7,41 zł po obniżeniu. Na ostatniej sesji w protokole zatwierdzonym dzisiaj Wójt się wypowiada: „ że nasze 100% kosztów jest 11,50 zł gdzie zastosowaliśmy dotację 60%”. A 60 % dotacji od 11,50 tj. 4,60 zł, a nie 7 zł.” Nie wiem kto i jak to przelicza. Zapytałem czy to zostało obniżone tylko dla zewnętrznych, jednak nikt mi nie potrafił odpowiedzieć. Jeżeli dla wszystkich jest 60% dotacji, to dla nas też powinno być 60%. Skoro likwiduje się stanowiska dlaczego tyle pieniędzy jest w budżecie na następny rok na utrzymanie ciągników. Jeżeli się likwiduje to sprzedać i nie będzie kosztów. Mówiłem już dwa lata temu kiedy było 46 000 zł za naprawę ciągnika, żeby dołożyć trochę i kupić nowy ciągnik, który nie będzie się psuł. Nie wiem co jest zrobione, jak jest zrobione, skąd te liczby się biorą jeżeli teraz wyszło, że oczyszczalnie generują koszty 11,50 zł, a w zeszłym roku było około 28 zł. Co się stało, czy nagle zaczęli patrzeć na cyferki i na liczniki. Jest to bardzo nieładnie zostawiać ludzi, pościć informację i odciąć się od wszystkiego. Gmina powinna działać dla dobra ludzi. Taka działalność jest nie do przyjęcia. Gdyby informacja była wcześniej, ludzie byli by poinformowani, że będzie taka sytuacja,

a nie stawiać ludzi przed faktem dokonanym.

Pan Mirecki zapytał czy będą zlikwidowane beczki, bo my na komisji rozmawialiśmy na ten temat i wszyscy jednogłośnie stwierdzili, że to nie jest dobry pomysł.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że gdyby było prawdą to co mówią nasi władarze i było w wyliczeniach 11,50 zł i do tego otrzymali byśmy 60% dotacji to wyszła by stawka 4,60 zł, to płacili byśmy mniej niż gmina od nas brała. Kiedy zapytałem ile jest podmiotów upoważnionych do odbioru ścieków usłyszałem, że dziewięć, niektórych już nie ma, ale tylko dwa są aktywne. A następnie umieszcza się informację, że jest ich sześć. Powiadomienie się pościło po znajomości, do tych co się zna. Jeżeli była by informacja na BIP to wszyscy by mogli. Nie ma informacji ile kto bierze, a taka informację przekazali. Gdyby rzeczywiście było 60% dotacji to byli byśmy zadowoleni bo płacili byśmy mniej. W tej chwili płacimy 11,50 zł dla Gminy, a płacili byśmy 4,60 zł.

Pani Burek stwierdziła, że likwidacja była błędem.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że to nie będzie błędem jeżeli będziemy robić tak, żeby to miało ręce i nogi.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że na komisji było to poruszane i jeżeli przyjdą firmy z zewnątrz to nie mamy możliwości zablokowania sobie stawki. Firma będzie podnosiła stawki, a my będziemy płacić bo nie będziemy mieli wyjścia. Nie możemy zastrzec, że np. przed rok będzie obowiązywała dana stawka.

Pan Mirecki stwierdził, że zacznie się wylewanie szamba za stodołę.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy zgłosił wniosek formalny o przygotowanie uchwały, aby zaktualizować uchwałę z 2002r. z umieszczeniem zapisu, że będzie to konsultowane z Radą Gminy. Dziwicie się, że można się opierać na takiej uchwale która ma 14 lat.

Pan Wójt odpowiedział, że w niektórych sprawach opieramy się na ustawach z 1959r. Są to dopuszczalne rzeczy. Co jest nie zabronione jest dozwolone.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy stwierdził, że wyliczenia należy robić tak jak jest faktycznie, a nie z powietrza. Uważam, że wyliczenia są robione z powietrza, ponieważ ja wykryłem wiele nieprawidłowości.

Pan Wójt stwierdził, że forma przekazania przerosła sens istoty sprawy. Ja nie dopatrywał bym się spekulacji, których się Pan dopatruje, że coś zostało zrobione po cichu dla miejscowych. Są firmy, które uzyskały taką zgodę na świadczenie tego typu usług. Oni są w pierwszej kolejności informowani. Oni sami się sprawdzają, zweryfikuje ich rynek. Według mojej wiedzy są dwie firmy z którymi można nawiązać współpracę jest to Brodowski i Budzyński. Ci przedsiębiorcy stosują przyjazne ceny, które na tą chwilę są o 1,50 zł wyższe od naszych. My rezygnujemy z tego ponieważ mamy zdezelowany sprzęt i nie możemy w dalszym ciągu generować kosztów. Jest to pewnego rodzaju eksperyment. Inni zewnętrzni przedsiębiorcy świadczą szereg usług dla ludności i robią to bardzo dobrze. Wolny rynek ich weryfikuje i muszą się dostosować. Jeżeli nie będą mieli kupców na swój produkt i zbyt wygórowane ceny, nikt z nich nie skorzysta. Możemy być spokojni o jakieś

spekulacje.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że Pan Wójt powinien pamiętać, że jeżeli będą firmy zewnętrzne, żeby tak skonstruować umowę, aby nie mogli podnieść stawki po miesiącu czy dwóch.

Pan Wójt powiedział, że w tej chwili jest 8 zł, według wyliczenia, gdzie stosowaliśmy 60% ulgi, nie wszystkie są jednakowe. Odbiegamy od 60%. Tytułem bezpiecznika przyjęliśmy tą kwotę i mamy nadzieję, że na koniec roku będzie kolejna analiza, która sprawi, że będziemy mogli zejść z tej kwoty. Co potwierdzi potencjalnych usługobiorców, że nie będą podnosić żadnych cen. Będzie to dla nich bardziej opłacalne i lepiej będą wykonywali tą usługę. Jeżeli się to nie sprawdzi to my nie sprzedajemy naszego sprzętu. Przez rok czasu będziemy się przyglądać jak to funkcjonuje. Nie wykluczam, że jeżeli nie sprawdzą się zewnątrzni przedsiębiorcy, to możemy powrócić do świadczenia tych robót, ale przy odnowionym sprzęcie.

Pan Mirecki stwierdził, że nie ma sensu odnawiać ten sprzęt, ponieważ generuje to koszty.

Pan Wójt powiedział, że myślał o zakupie nowego sprzętu, ten się nie nadaje do naprawy. Jeden agregat musimy mieć, ponieważ mamy szkoły oraz roboty doraźne związane z usuwaniem awarii wodociągowych. Musi być jedna beczka asenizacyjna, która będzie tu na stałe. Kupimy nowy ciągnik, a jeżeli zajdzie potrzeba to samochód asenizacyjny, który będzie świadczył te usługi.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że jeżeli się mówi, że 60% się dokłada to ja umiem sobie przeliczyć, że to nie jest 8 zł tylko 5 zł. Można zrobić jakąś inną formę, aby ci co biorą od nas dostali ulgę, ale żeby braki tylko z naszej Gminy. Jeżeli wychodzi, że mają przyjeżdżać z Baraku i z Szydłowca, to okazuje się, że każdy może przywieźć ścieki i wlać za tą stawkę, bo ma pozwolenie. To jest błąd. Gmina podpisałaby umowę z tym, który świadczy przez gminę usługi dla naszej ludności i gdyby było rejestrowane skąd przywozi to można obniżyć.

Pan Wójt powiedział, że u nas każda ilość ścieków, którą przerobimy daje jakieś pieniądze. Nasza oczyszczalnia, która ma duże możliwości będzie miała co robić i te 8 zł wpłynie nam za każdy metr, łagodząc koszty oczyszczalni. Im więcej ścieków tym koszty są niższe.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że jeżeli gmina wypuszcza informację to powinna ona być sprawdzona i rzetelna. Dzwoniąc do firmy z Szydłowca byłem kilkakrotnie przełączany, zanim uzyskałem informację.

Pan Wójt stwierdził, że nie może brać odpowiedzialności za to, że mają tak rozbudowaną administrację. My posiadaliśmy taki telefon kontaktowy. Z listy firm trzeba wykreślić Pana Wasiela.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że Pan Wasiel jest wykreślony, a w to miejsce jest wpisana firma z Baraku.

Pan Fołkowicz stwierdził, że firma z Baraku była od początku.

Przewodnicząca Rady Gminy dodała, że przed opublikowaniem wykazu powinien być telefon do każdej z tych firm czy będą świadczyć usługi na naszym terenie.

Pan Fołkowicz powiedział, że jeżeli ktoś wystąpił o pozwolenie to powinno to być jednoznaczne.

Przewodnicząca Rady Gminy zaproponowała, aby chociaż raz w roku kontaktować się z tym

przedsiębiorcami.

Pan Fołkowicz powiedział, że firmy, które są na wykazie na pewno są aktualne. Zrobiliśmy weryfikacje i dwie firmy zostały wykreślone ponieważ nie działają. Nikt nie informuje nas o zakończeniu działalności.

Pan Mirecki zapytał, czy ruszyło się coś w sprawie rozgraniczenia działek.

Pan Tomczyk odpowiedział, że był tam z geodetą, który dostał zlecenie.

Pan Mirecki zapytał w jakim czasie może to być zrobione.

Pan Tomczyk odpowiedział, że jest to geodeta, który robi całą dokumentację na podział centrum Orońska czyli ul. Szkolnej, Osiedlowej i Wąskiej.

Pan Mirecki zapytał czy już wiadomo, kiedy będzie wysypana kruszywem droga w kierunku Woli Lipienieckiej.

Pan Fołkowicz odpowiedział, że było to planowane na ten tydzień, ale w tej chwili pracownicy są zajęci usuwaniem skutków zimy.

Pan Mirecki powiedział, że mieliśmy pozyskać piaskarkę.

Pan Fołkowicz odpowiedział, że mamy.

Pan Wójt dodał, że piaskarka jest uruchamiana, czekamy na rolki, po zamontowaniu, których ruszy do pracy.

Przewodnicząca Rady Gminy podziękowała Panu Fołkowiczowi za załatwienie dziury koło Pana Fereta.

Pan Wójt odczytał artykuł dotyczący wzmocnienia pozycji sołtysów.

Pani Michałowska powiedziała, że to co kiedyś sejm zrobi to się okaże.

Pan Wójt stwierdził, że nie możemy wybiegać przed orkiestrę. Mam nadzieję, że nie będą to środki z budżetu naszej Gminy tylko dostaniemy subwencję.

Pani Michałowska dodała, że jeżeli sołtysi nie dostaną podwyżki to będą strajkować i nie rozniosą nakazów.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że w budżecie dla sołtysów jest przewidziane ponad 50 000 zł na rok, a na utrzymanie całej rady 105 000 zł. Za zbieranie podatku jest 40 000 zł.

Pani Skarbnik powiedziała, że sołtysi mają inkaso, czyli 10 procent od zebranych podatków.

Pani Szałas powiedziała, że sołtys idzie do każdego mieszkańca roznieść nakaz, a potem po podatek. Następnie zanosi upomnienia, za co nie mamy zwrotu. Idąc za podatkiem zbieramy 50% tego co obeszliśmy, ponieważ nie każdy płaci u nas. Zbierając np. 1 000 zł otrzymujemy 100 zł prowizji za kwartał, a musieliśmy do każdego dotrzeć. Może powinniśmy otrzymywać prowizję od sumy wpływu, nieważne czy to my zebraliśmy.

Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że nie każdy sołtys otrzymuje 100% tego co dostaje decyzji.

Pani Szałas powiedziała, że sołtysi przychodzą do Gminy po nakazy czy po upomnienia i nie mają zwrotu kosztów, mamy zabrane wszystko.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy zaproponował, żeby podnieść diety, a nie ruszać prowizji.

Pani Szalas dodała, że radny to jest pewnego rodzaju ranga, ale każdą robotę po części załatwia sołtys. Nie chodzi o to, żeby nas tu wyróżnić bo robimy to z własnej nieprzymuszonej woli. Zgłaszamy się, robimy, chcemy współpracować, ale chcieli byśmy, żeby nas dowartościowano. Wczoraj dzwonił do mnie prezes z Krajowej Rady Sołtysów i kiedy powiedziałam, że będę miała 30 lecie pracy sołtysa to powiedział, że jestem pierwszą osobą z takim stażem. Powiedziałam ilu mam mieszkańców, co robię i jakim mam potrzeby. Był zaskoczony, że nic nie dostałam w tej kadencji.

Pan Wójt powiedział, że nic o tym nie wiedział.

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że na pewno to nie pozostanie bez echa. Na ostatniej rozmowie u Pana Wójta powiedziałam, że sołtysi robią większą robotę niż radni. Wiceprzewodniczący też mówi, że powinnam mu dołożyć 100 zł, które mu obiecałam. Jeżeli by się pokazały jakieś środki to jesteśmy za sołtysami.

Pan Wójcik zapytał czy będą uzupełniane znaki na miejscowościach.

Pan Fołkowicz odpowiedział tak.

Pani Pietralaska zapytała o znaki z numerami.

Pan Wójt odpowiedział, że tabliczki są zamówione, będziemy monitować do firmy o przyspieszenie realizacji.

Pan Fołkowicz dodał, że jest to robione etapami, na bieżąco tabliczki są zamawiane.

Pani Mazur zapytała kiedy zostaną zamontowane lampy za Panem Wasikiem.

Pan Fołkowicz odpowiedział, że zmieniła się koncepcja ponieważ lampy miały być montowane na istniejących słupach, jednak nie mogliśmy się dogadać z energetyką.

Pan Tomczyk dodał, że zostały przesunięte środki na zakup słupów.

Pani Pietralaska powiedziała, że jakiś czas temu zgłaszała wymianę żarówki przy przystanku w stronę Szydłowca, czy została już wymieniona.

Pan Fołkowicz powiedział, że jest uszkodzona linia kablowa. Tam będzie poważniejsza robota, ponieważ będzie do wymiany kabel i trzeba się uzbroić w cierpliwość.

Przewodnicząca Rady Gminy zapytała o naprawę drogi za Panem Wasikiem, która została niedawno zrobiona.

Pan Tomczyk powiedział, że Pan Wójt już o tym mówił, został zerwany drenaż w dwóch miejscach. Została złożona reklamacja i na dniach firma wstawi dwie studzienki, połączy drenaż i wstępnie zabezpieczy tą drogę. Na wiosnę zostanie odbudowane pobocze.

Pani Siwak zapytała kiedy zostanie postawiony przystanek w Wałsnowie.

Pan Fołkowicz odpowiedział, że czekamy na ostateczną umowę z Nadleśnictwa.

Pan Tomczyk dodał, że przystanek jest już robiony z blach falistej w kolorze niebieskim, żeby się nie zlewało z otoczeniem.

Pani Pietralaska powiedziała, że na ślubowaniu pierwszoklasistów Pan Wójt mówił, że fundusz sołecki nie będzie przeznaczony na chodnik przy szkole.

Pan Wójt powiedział, że droga powiatowa nie jest nasza i musimy fundusz sołecki przeznaczyć

w nowym roku na udoskonalenie terenu szkoły, na poprawienie dojazdu do szamba.

Ad. 11

Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że porządek obrad XXVIII/16 sesji Rady Gminy został wyczerpany i zamknęła obrady.

Protokołowała



Joanna Drabik

Przewodnicząca Rady Gminy



Ewelina Suligowska